

A background image of Elon Musk speaking at a podium, with a stylized American flag (stars and stripes) overlaid. The image is partially obscured by white geometric shapes.

Elon Musk: Trump's Nazi-Like Ideologue Илон Маск: нацистский идеолог Дональда Трампа

VANDEMAN.ORG
AUGUST 2026

According to Bloomberg and Forbes, **Elon Musk** is the wealthiest person on the planet. What's more important, he is the most influential businessman in American politics and the policy decisions made with his input carry echoes of Nazi ideology, the very atmosphere in which Musk himself was raised.

The billionaire's father, **Errol Musk**, has claimed that Elon's grandparents, **Joshua Haldeman** and **Wyn Fletcher**, sympathized with **Adolf Hitler** during World War II. Their political views, however, were not limited to private sympathies. Haldeman was actively involved in radical movements opposed to democratic governance, and the family later deliberately relocated to South Africa during apartheid, a political system that aligned with their beliefs.

Joshua Haldeman's political activities in the 1930s developed within circles close to European fascism. Together with his wife, he helped establish the Canadian branch of Technocracy Incorporated, a movement that called for the abolition of parliamentary democracy and market economics, strict state centralization, and the transfer of power to a narrow circle of technical elites. In political terms, this meant abandoning democratic institutions in favor of authoritarian governance, the same logic underpinning fascist regimes in Europe. This ideological proximity was reinforced by the movement's militarized structure, its uniforms and insignia, its rigid hierarchy, and the cult of its founder, **Howard Scott**.

Илон Маск (Elon Musk) на сегодняшний день является не только богатейшим человеком на земле по версии таких изданий как Bloomberg и Forbes, но ещё и самым влиятельным бизнесменом в американской политике. При этом, принятые с его подачи политические решения несут в себе отголоски нацистской идеологии, в атмосфере которой воспитывался Илон Маск.

Отец бизнесмена **Эррол Маск** (Errol Musk), утверждал, что дед и бабушка Илона, **Джошуа Холдeman** (Joshua Haldeman) и **Уин Флетчер** (Wyn Fletcher), ещё во время Второй мировой войны симпатизировали **Адольфу Гитлеру** (Adolf Hitler). Их политические взгляды не ограничивались бытовыми симпатиями: Холдeman активно участвовал в радикальных движениях, выступавших против демократической системы, а позднее семья сознательно переехала в Южную Африку периода апартеида, политический строй которой соответствовал их убеждениям.

Политическая активность **Джошуа Холдемана** (Joshua Haldeman) уже в 1930-е годы развивалась в среде идей, близких к европейскому фашизму. Вместе с супругой он участвовал в создании канадского отделения движения "Технократия инкорпорейтед" (Technocracy Incorporated), которое выступало за ликвидацию парламентской демократии и рыночной экономики, жёсткую централизацию государства и передачу власти узкому кругу технической элиты. По своей политической модели это означало отказ от демократических институтов в пользу авторитарного управления — той же логики, на которой строились фашистские режимы Европы. Дополняла

After Canada entered World War II, the activities of the local Technocracy Incorporated branch were banned. Authorities searching Joshua Haldeman's home – Elon Musk's grandfather – found documents expressing sympathy for the Nazis, along with other subversive materials. Haldeman was sentenced to two months in prison and placed under intelligence surveillance as a potential enemy collaborator. After the war, he attempted to revive his political career by heading the Saskatchewan branch of the Social Credit Party, an organization notorious for its antisemitic bent and for circulating the *Protocols of the Elders of Zion*. These ideas, however, proved too extreme even for Canada.

In the 1950s, the Haldeman family moved to the Union of South Africa. The choice of country reflected their worldview: by then, apartheid was firmly entrenched in South Africa as a state system of white-minority racial domination. Openly pro-Nazi sentiments persisted in public life as well: even decades after World War II, Nazi salutes and overt veneration of Hitler were still documented in the region.

It was within this system that **Maye Musk**, Joshua's daughter, grew up, and in 1971, her son **Elon Reeve Musk** was born. Until the age of seventeen, the future entrepreneur lived in a country where racial inequality was official policy: rights, opportunities, and social standing were determined by skin color. The white population enjoyed privileged access to property, education, business, and state institutions, while the black majority was restricted from basic rights.

эту идеологическую близость милитаризованная структура движения, собственная форма и знаки отличия, строгая иерархия и культ его основателя **Говарда Скотта (Howard Scott)**.

После вступления Канады во Вторую мировую войну деятельность местного отделения "Технократия инкорпорейтед" была запрещена. В доме Джошуа Холдемана, деда Илона Маска, нашли документы, выражающие симпатию к нацистам, и другие подрывные материалы. Холдеман был приговорён к двум месяцам тюремного заключения и поставлен на учёт спецслужб как потенциальный пособник врага. После окончания Второй мировой войны Джошуа Холдеман пытался возобновить политическую деятельность, возглавив отделение Партии социального кредита (Social Credit Party) в Саскачеване. Организация печально известна своей антисемитской направленностью и распространением теории о всемирном еврейском заговоре, известной под названием «Протоколы сионских мудрецов» (Elders of Zion). Однако эти его идеи также оказались слишком радикальны для Канады.

В 1950-х годах семья Холдеманов переехала в Южно-Африканскую Республику (ЮАР). Выбор страны соответствовал их мировоззрению. ЮАР к тому моменту уже господствовал режим апартеида – государственная система расового господства белого меньшинства. В публичной среде сохранялись и откровенно пронацистские настроения: даже десятилетия спустя после окончания Второй мировой войны в регионе фиксировалось использование

Journalist **Philipp van Niekerk**, who himself grew up in South Africa, noted that white South Africans were raised from childhood with a sense of racial superiority.

The Musk family took full advantage of the racist system. Elon's father, **Errol Graham**, made part of his fortune mining emeralds in Zambia, where high profits were secured through cheap and virtually powerless black labor. Elon Musk's childhood, therefore, was spent not just in an apartheid state, but in a wealthy white family on the privileged side of the racial divide.

Even after moving to the United States in 1988, **Musk** did not abandon his authoritarian approach to labor. Already one of the country's richest entrepreneurs, he consistently opposed collective worker protections, and his companies have repeatedly been accused of labor violations and racial discrimination. During the COVID-19 pandemic, Musk tried to keep production running despite lockdown orders, effectively placing profit and business interests above employee safety.

Over time, this pattern became visible not only in corporate policy but also in Musk's public statements. A 2026 analysis by The Guardian of his social media activity showed a sharp uptick in racial themes. Over just twenty-six days in January, Musk repeatedly posted about threats to the white population, shared material referencing racial theories, and promoted anti-immigration conspiracy narratives. **Heidi Beirich**, co-founder of the Global Project Against Hate and Extremism, stated that if Musk's name were

нацистских приветствий и открытое почитание Гитлера.

Именно внутри этой системы выросла дочь Холдemanов **Мэй Маск (Maye Musk)**, а в 1971 году родился её сын **Илон Рив Маск (Elon Reeve Musk)**. До семнадцати лет будущий предприниматель жил в государстве, где расовое неравенство было официальной нормой: права, возможности и социальное положение человека напрямую определялись цветом его кожи. Белое население обладало привилегированным доступом к собственности, образованию, предпринимательству и государственным институтам, тогда как чернокожее большинство было ограничено в базовых правах. Журналист **Филипп Ван Никерк (Phillip Van Niekerk)**, сам выросший в этой стране, отмечал, что белые южноафриканцы с детства воспитывались в ощущении собственного расового превосходства.

Семья Маска воспользовалась выгодами расистской системы. Его отец **Эррол Грэм Маск (Errol Graham Musk)** зарабатывал в том числе на добыче изумрудов в Замбии, где высокая прибыль обеспечивалась дешёвым и практически бесправным трудом чернокожих рабочих. Поэтому детство Илона Маска прошло не просто в стране апартеида, а в обеспеченной белой семье, находившейся на привилегированной стороне установленной расовой системы.

Переезд из ЮАР в 1988 г. не избавил **Маска** от авторитарного отношения к труду. Уже став одним из богатейших предпринимателей США, он последовательно выступал против механизмов коллективной защиты работников, а его компании

removed from those posts, she would have taken their author for a white supremacist.

At the same time, Musk maintained an interest in South African racial politics. He backed AfriForum, an organization that opposes measures to address apartheid's legacy. AfriForum promotes the narrative that white South Africans (Afrikaners) are systematically discriminated against and uses this claim to pressure the South African government through international channels.

It is here that Musk's family legacy begins to take on practical significance for US policy. After **Donald Trump** returned to power, the narrative of white South African persecution gained traction at the level of the American administration. In February 2025, Trump announced a policy called the "**South Africa Mission**," which involved pressuring Pretoria over its land reform program, including threats to cut US aid. At the same time, white South Africans were made eligible for refugee status in the United States.

Such an outcome can hardly be separated from Musk's dramatically increased political influence. During the presidential campaign, he funneled an estimated \$119 million to \$288 million into Trump's bid, according to US media. Together with fellow entrepreneurs **Peter Thiel** and **David Sacks**, Musk became one of the Republican candidate's key financial and technological backers. After Trump's victory, all three gained leverages over the new administration: Sacks joined the leadership of

неоднократно обвинялись в нарушении прав работников и расовой дискриминации. Во время пандемии COVID-19 Маск добивался продолжения производства вопреки карантинным ограничениям, фактически ставя прибыль и интересы бизнеса выше безопасности сотрудников.

Со временем эта линия стала заметна уже не только в корпоративной политике, но и в публичных высказываниях Маска. Проведённый The Guardian в 2026 году анализ его публикаций в соцсетях показал резкое усиление расовой тематики. Только за 26 дней января Маск неоднократно писал об угрозе белому населению, распространял материалы с отсылками к расовым теориям и продвигал антииммиграционные тезисы. Соучредитель Глобального проекта по борьбе с экстремизмом (Global Project Against Hate and Extremism, GPAHE) **Хайди Бейрич** (Heidi Beirich) заявила, что, если убрать имя Маска из этих публикаций, она приняла бы их автора за сторонника превосходства белой расы.

Одновременно Маск сохранил интерес к расовой политике Южной Африки. Маск поддержал AfriForum — организацию, выступающую против мер по преодолению последствий апартеида. AfriForum продвигает тезис о якобы системной дискриминации белых южноафриканцев (африканеров) и использует его для давления на власти ЮАР через международные площадки.

Именно здесь семейное наследие Маска начинает приобретать практическое значение для политики США. После возвращения **Дональда Трампа** (Donald Trump) к власти тезисы о притеснении

the President's Council of Advisors on Science and Technology, Thiel retained influence through his closed network and the Dialog club, and Musk received the broadest formal authority.

Musk was placed at the head of the Department of Government Efficiency (DOGE), giving him direct authority to intervene in federal operations. The DOGE reforms were carried out under the same political logic as Project 2025 – the conservative program to strengthen executive power and redistribute authority in favor of the president.

Musk's speech on January 20, 2025, following Trump's inauguration, stood out as particularly telling. During the address, he pressed his right hand to his chest and then thrust it forward and upward – a gesture nearly indistinguishable from the Nazi salute.

The political convictions that have run through Musk's family for generations now combine with vast financial resources, control over the world's largest technology companies, and direct access to the highest levels of the US government. What once existed as a family ideology and private views has, under the Trump administration, gained the potential to be translated into concrete state policy.

белых южноафриканцев получили поддержку уже на уровне американской администрации. В феврале 2025 года Трамп объявил курс, получивший название "**Миссия в Южной Африке**", предусматривавший давление на Преторию из-за проводимой земельной реформы, включая угрозу прекращения американской помощи. Одновременно белым выходцам из ЮАР была предоставлена возможность претендовать на статус беженцев в США.

Подобный результат трудно рассматривать отдельно от резко возросшего политического веса самого Маска. На президентскую кампанию Трампа он направил, по оценкам американских СМИ, от 119 млн до 288 млн долларов. Вместе с предпринимателями **Питером Тилем** (Peter Thiel) и **Дэвидом Саксом** (David Sacks) Маск стал одним из ключевых финансовых и технологических союзников республиканского кандидата. После победы Трампа все трое получили рычаги влияния на решения новой администрации: Сакс вошёл в руководство Президентского совета по науке и технологиям (President's Council of Advisors on Science and Technology, PCAST), Тиль сохранил влияние через закрытую сеть контактов и клуб Dialog, а наиболее широкие официальные полномочия получил именно Маск.

Маск возглавил Департамент эффективности правительства (Department of Government Efficiency, DOGE) и получил возможность непосредственно вмешиваться в работу федерального аппарата. Реформы DOGE проводились в той же политической логике, что и "Проект 2025" (Project 2025) – программа консервативного крыла американского истеблишмента,

предусматривающая усиление
исполнительной власти
и перераспределение полномочий
в пользу президента.

На этом фоне особенно показательно выглядело выступление Маска 20 января 2025 года после инаугурации Дональда Трампа. Во время речи он прижал правую руку к груди, а затем резко вскинул её вперёд и вверх — в жесте, практически неотличимом от нацистского приветствия.

Политические установки, присутствовавшие в семье Маска на протяжении нескольких поколений, сегодня сочетаются с колоссальными финансовыми ресурсами, контролем над крупнейшими технологическими компаниями и прямым доступом к высшему руководству США. То, что прежде существовало как семейная идеология и личные взгляды предпринимателя, при администрации Трампа получило возможность превращаться в конкретные государственные решения.



*Наша миссия – формирование баланса сил
в интересах глобальной безопасности.*

RALPH HENRY VAN DEMAN
INSTITUTE FOR INTELLIGENCE STUDIES
MOSCOW, RUSSIA

RH Van Deman